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SLOVENSKO/ČESKO: Globalizácia je objektívny proces, ale jej riadenie je subjektívne. Je to tak, ako
keď splavujete na kajaku divokú rieku. V žiadnom prípade nemáte šancu obrátiť sa a ísť naspäť proti
prúdu. Výnimočne sa vám môže podariť za cenu obrovského úsilia sa o kúsok vrátiť, ale skôr či
neskôr vás rieka aj tak strhne a prinúti vás ísť s prúdom. Čo môžete urobiť, je postarať sa, aby ste tú
cestu nadol v zdraví prežili. To je to subjektívne riadenie. Nedokážete neísť s prúdom, ale dokážete
sa vyhýbať rizikám a pri troche šikovnosti z toho dokážete urobiť užitočný, príjemný a povznášajúci
zážitok.

Na každý národ pôsobí globalizácia inak. Existujú historické národy so silnou štátotvornou
mentalitou, ako sú Číňania a Rusi. Tí majú slušnú šancu, že vyjdú z globalizácie veľmi dobre.
Globalizácia bude pre nich znamenať hustú sieť obojstranne výhodných dohôd s celým svetom. Na
druhej strane, také malé národy, ako sme my, budú mať čo robiť, aby z nich vôbec niečo zostalo.
Slovensko má 5 miliónov obyvateľov. Na svete je 70 miest (miest, nie štátov!), ktoré majú viac
obyvateľov než Slovensko. Do takého Šanghaja sa Slovensko zmestí sedemkrát. Česi sú na tom lepšie
(len 40 miest je väčších), ale tiež to nie je žiadna veľká sláva.

Pripomína mi to našu čivavu. To je taký dvojkilový pes. Ešte aj medzi mačkami by bol podpriemerný.
Značnú časť svojho života venuje starosti o to, aby ho niekto nezašliapol. Nie schválne, ale
jednoducho si ho nevšimne. Psík musí byť neustále v strehu. Už sa vám niekedy stalo, že ste išli po
ceste na bicykli a okolo vás prefrčal v tesnej blízkosti vysokou rýchlosťou obrovský kamión? Nuž, tak
sa cíti čivava viac-menej po celý svoj život. A taký je aj údel malých národov. Sme ako ten kajak
letiaci dolu perejami. Nemáme šancu sa vyhnúť tej či onej forme integrácie. Čo máme šancu, je
urobiť niečo pre to, aby to bola inteligentná integrácia, ktorá bude všetkým zúčastneným na úžitok.

Samozrejme, opätovné vytvorenie Československa sa tu núka ako pomerne prirodzený prvý krok.
Máme s tým už isté skúsenosti a nebolo to také zlé. Na druhej strane ale isté dôvody na to rozdelenie
tu boli a tie sa nikam nevyparili. Požehnané obdobie neobyčajne dobrých vzťahov medzi Čechmi a
Slovákmi začalo až po rozdelení. Opätovné vytvorenie Československa je možné, ale nebude to
zadarmo. Bude si treba navzájom vysvetliť veľa vecí. Jedine tak má šancu vzniknúť zdravý
životaschopný útvar, ktorý bude všetkým na radosť a na prospech.

V tejto súvislosti je dobré ujasniť si jednu vec. Pánom Klausovi a Mečiarovi sa vyčíta, že nenechali
schváliť rozdelenie Československa v referende. Nemá už asi zmysel to tu teraz dopodrobna pitvať,
ale je tu jeden fakt, ktorý vyjadruje náladu slovenských voličov v tejto súvislosti: Pri nasledujúcich
voľbách mala obnovu Československa v programe len jedna jediná politická strana. A tá strana
získala menej hlasov než je počet Čechov žijúcich na Slovensku. Slovákom sa rozdelenie
Československa vcelku páčilo. Obávam sa, že Čechom už menej.

Čo s tým môžeme urobiť teraz? Myslím, že by bolo veľmi užitočné, keby sa vytvorila skupina ľudí
ochotných inteligentne, vecne a slušne urobiť inventúru psychologických bariér opätovného
zjednotenia a navrhnúť kroky na ich postupné odstraňovanie. Neviem, či sa to zjednotenie podarí, či
sa to celé nezvrtne nejakým iným smerom. Ba v tejto chvíli ani jednoznačne netvrdím, že to
zjednotenie chcem. Uvidíme. V každom prípade lepšie porozumenie situácii znamená väčšiu slobodu
pri rozhodovaní. A úsilie venované snahe o to, aby si ľudia lepšie rozumeli, určite nevyjde nazmar.

Ak máte o túto tému záujem, možno by bolo dobre, keby ste sami začali uverejňovať články. Ak nás
bude dosť a budeme si rozumieť, môžeme neskôr vytvoriť nejakú formálnejšiu skupinu.
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